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اخبار ویژه ... آغاز زمزمه های انتخاباتی

سرویس سیاسی-دوازدهمین دوره انتخابــات 
مجلس شورای اسلامی ۱۰ ماه دیگر برگزار خواهد شد. 
انتخاباتی که هنوز تکلیف حضور برخی جریان های 
سیاســی و افراد شــاخص در آن مشخص نیست اما 
تعدادی دیگر از سیاســت مدارن از حالا خود را برای 

آن آماده می کنند.
انتخابــات دوازدهمین دوره مجلس شــورای 
اســلامی برای انتخاب ۲۹۰ نماینــده برای یک دوره 
چهار ســاله و ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
بــرای انتخاب ۸۸ عضو این مجلــس برای یک دوره 
هشــت ساله روز جمعه ۱۱ اســفند ۱۴۰۲ در سراسر 
کشور برگزار می شود. نخستین جلسه ستاد انتخابات 
کشور ۲۳ اردیبهشت به ریاست محمدرضا غلامرضا 
رئیس ســتاد انتخابات کشور برگزار شد. غلامرضا در 
ابتدای این جلسه تاکید کرد: »تلاش خواهیم کرد تا از 
تمام ظرفیت ها برای برگزاری یک انتخابات باشــکوه 
در چارچوب قانون استفاده کنیم.« احمد وحیدی وزیر 
کشور هم ۲۵ اردیبهشت در دیدار با استانداران سراسر 
کشــور  با اشــاره به این که »زنگ شروع فعالیت های 
مربوط به انتخابات را زده ایم«، خاطرنشــان کرد: »افق 
ما برای مشــارکت و حضور مردم حضور بیش از ۶۰ 
درصدی اســت و همه برنامه ها باید بر همین اساس 

تنظیم شود.«
وحیدی با تاکید بر این که »مهم ترین مساله ای که 
در ســال جاری داریم برگزاری انتخابات در ۱۱ اسفند 
است«، افزود: »دشمنان از مدت ها قبل تلاش می کنند 
تا با ناکارآمد نشان دادن دولت و مجلس، مردم را ناامید 
کرده تا مشــارکت در انتخابات کم شــود.« برگزاری 
انتخابات با مشــارکت بالا که برنامه وزیر کشور است 
نیاز بــه مقدماتی دارد که یکــی از آن ها حضور همه 
سلایق و جریان ها و فضای باز سیاسی در کشور است.

غلامعلی حداد عادل رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی ۲۸ اردیبهشت در جلسه معرفی معین 
استان های شورای ائتلاف نیروهای انقلاب بیان این که 
»امنیت انتخابات امری حاکمیتی و سلامت برگزاری 
انتخابات بر عهده مســئولان است«، گفت: »اطمینان 
داریم نیروهای حــزب الله در رأی خیانت نمی کنند؛ 
دربــاره رقابت نیز آنچه از فضای موجود استشــمام 
می شود آن اســت که این نوبت، انتخاباتی رقابتی در 
پیش است؛ البته سال ۹۸ نیز رقابت بود و اصلاح طلبان 

آمدند اما رأی نداشتند.  
جمع بندی ها نشان می دهد امسال آرایش انتخاباتی 
تغییر خواهد کرد.« البته این که آرایش انتخاباتی به چه 
نحوی تغییر خواهد کرد هنوز مشخص نیست اما به نظر 
می رســد مشارکت ۴۲ درصدی انتخابات ۱۳۹۸ و ۴۸ 
درصدی انتخابات ۱۴۰۰ و کنایه های اصلاح طلبان به 
اصولگرایان باعث شده تا آنان هم از برگزاری انتخاباتی 

رقابتی استقبال کنند.
از طرفی صادق محصولی دبیرکل جبهه پایداری 
انقلاب اســلامی ۲۳ اردیبهشــت در نشست سیاسی 
بسیج دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی گفت: »ما 
در عین اینکه هیچگونه منعی از ارائه یک لیست واحد 
نداریم اما باید ملاک ها به طور دقیق بررسی شود و نباید 
اینگونه باشــد که به هر قیمتی یک لیست واحد ارائه 
دهیم.« این اظهارات محصولی به عنوان دبیر کل جبهه 
پایداری که بخش تندروی جناح اصولگرا را نمایندگی 
می کند شــاید به این معنا باشــد که آن ها جناح مقابل 
یعنی اصلاح طلبان را به هر دلیلی دیگر رقیب انتخاباتی 
خود نمی دانند و احتمــالا به رقابتی درون گروهی در 
جناح راســت می اندیشند چرا که در صورت حضور 
گسترده اصلاح طلبان و اعتدال گراها، نداشتن لیست 
واحد از سوی اصولگرایان ممکن است به ضرر آن ها 
تمام شود.از سوی دیگر یکی از کسانی که همچنان از 
نوع احراز صلاحیت در انتخابات ۱۴۰۰ دلگیر اســت 
و نوع برخورد با نامزدهای انتخاباتی را مغرضانه و در 
جهت »خالص سازی« می داند، علی لاریجانی رئیس 
مجالس هشتم تا دهم اســت. لاریجانی که بر اساس 
گمانه زنی های برخی رسانه ها به دنبال ائتلاف با حسن 
روحانی و استفاده از ظرفیت اعتدالگریان و بخشی از 

اصلاح طلبان است.
در واکنش به این شــایعه و در ۱۸ اردیبهشــت 
دفتر علی لاریجانی با انتشــار بیانیــه ای آغاز فعالیت 
انتخاباتی وی را برای مجلس دوازدهم تکذیب کرد و 

در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: »رفع نگرانی 
از جریان خالص سازی؛ خبری درباره انتخابات مجلس 
وجود ندارد! خبر اختصاصی خبرگزاری وسیع تسنیم 
درباره ارائه لیست در انتخابات، مصداق گزاره خسن 
و خسین هر ســه خواهران مغاویه هستند، می باشد. 
نه بحثی درباره حرکت انتخاباتی در میان اســت و نه 
ارائه لیست سراســری و نه رایزنی با دیگران صورت 
پذیرفته، لذا بدین وســیله از جریان خالص سازی رفع 
نگرانی می شود و بعید است به این روش های برادران 
بتوان رقابت تصنعی ایجاد کرد. ملک را چاره ای دیگر 
نیاز است.« این تکذیب قاطع دفتر لاریجانی و اظاره به 
جریان خالص سازی و رقابت تصنعی شاید نشانه ای بر 
عدم فعالیت انتخاباتی این سیاست مدار کهنه کار باشد 
اما دنیای سیاســت و پیچیدگی های آن شاید اتفاقات 
دیگری را در آســتانه انتخابات رقــم بزند.در همین 
زمینه هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای نگهبان 
در نشســت خبری ۲۳ اردیبهشت خود در واکنش به 
اظهارات لاریجانی درباره خالص سازی و ارتباط آن با 
عملکرد شورای نگهبان گفت: »مفهوم چنین تعابیری 
اساســا روشن نیست و در قانون که مبنای کار شورای 
نگهبان اســت، نیامده است. تاریخ جمهوری اسلامی 
گواه این است که  شورای نگهبان جناحی عمل نمی کند 
و  همواره قانون شاخصه تصمیم گیری های شورا بوده 
است.«حســن روحانی رئیــس دولت های یازدهم و 
دوازدهم دیگر سیاست مداری است که برخی رسانه ها 
هر از چندگاهی از فعالیت انتخاباتی او و خیزش برای 
در دســت گرفتن مجلس دوازدهم سخن می گویند. 
فروردین امســال بود که یکی از رســانه های جریان 
اصولگرا از برنامه روحانی برای انتخابات ۱۴۰۲ خبر 
داد. طبق ادعای این رسانه، »روحانی جلسات انتخاباتی 
خود را از چند ماه پیش آغاز کرده است و اخیرا جلسات 
خود را به صورت هفتگی برگزار می کند و با توجه به 
برنامه ریزی های صورت گرفته حضور و نقش آفرینی 
وی در انتخابات مجلس شورای اسلامی قطعی است. 
برخی نزدیکان وی، گفته اند که باید برنامه ای منظم برای 
ارائه یک لیست واحد انتخاباتی با محوریت و حمایت 
روحانی تدارک دیده شود.«اما این ادعا از سوی محمود 
واعظی رئیس دفتر رئیس دولت دوازدهم تکذیب شد 
و واعظــی در گفت وگویی درباره برگزاری جلســه 
روحانی با اعضای دولتش بیان کرد: »دکتر روحانی هر 
سال عید نوروز یا عید غدیر، روزی را مشخص می کنند 
و دیداری صورت می گیرد. امســال هم این جلســه 
برگزار شــد که در آن جلسه عید دیدنی صحبت های 
مختلفی هم رد و بدل شــد و هیچ ارتباطی به مســئله 
انتخابات نداشت و اصلا جلسه انتخاباتی نبود و صرفا 
یک جلســه عید دیدنی بود.«واعظی همچنین گفت: 
»آقای روحانی در آن دیدار تاکید کردند که امسال، سال 
انتخابات اســت و از این جهت اهمیت زیادی دارد و 
باید به گونه ای مدیریت شود که علاوه بر اینکه باعث 
افزایش مشارکت و ســرمایه اجتماعی نظام شود، در 
فضایی پرشــور و رقابتی و در کمال امنیت نیز برگزار 

شود. بنابراین خبرهایی که برخی مطرح می کنند، فقط 
فضاســازی است و عملا هیچ صحبتی مبنی بر اینکه 
ایشان به انتخابات ورود کنند عنوان نشد. بعید می دانم 
ایشان بخواهند وارد انتخابات مجلس شوند و تاکنون 
نیز صحبتی مبنی بر این موضوع نشــنیده ام.« از سوی 
دیگر محمدرضا عارف رئیس بنیــاد امید ایرانیان در 
بخش هایی از یادداشــتی که آن را در اینستاگرام خود 
با اشــاره به برگزاری مشارکت بالا در انتخابات اخیر 
ترکیه منتشر کرد، با تاکید بر این که »ما نیز  می توانیم با 
ایجاد زمینه مشارکت شهروندان ایران، فصل جدیدی 
از تاریخ سیاسی کشورمان را رقم بزنیم«، نوشت: »اگر 
به دنبال مشارکت مردم در تعیین سرنوشت خود هستیم 
باید در اتاق فکر حاکمیت نگاه نخبگی دســت برتر را 
داشته باشند. باشد که در شکل دهی به فصل جدیدی از 
مناسبات بین مردم و حاکمیت و غلبه بر نقشه های شوم 
بدخواهان ایران عزیز، شاهد تصمیماتی بزرگ در عرصه 
سیاست کشور باشیم.«نوشته اخیر عارف به عنوان یکی 
از اصلاح طلبان شناخته شــده شاید نشان دهنده این 
موضع باشــد که بخشی از اصلاح طلبان منتشر چراغ 
سبز نهادهای مختلف دست اندرکار انتخابات هستند 
تا فعالیــت انتخاباتی خود را آغاز کنند. رد صلاحیت 
تعداد زیادی از نامزدهای انتخاباتی اصلاح طلبان برای 
اانتخابــات ۱۳۹۸ مجلس یازدهم کــه برخی از آنان 
نماینده مجلس دهم بودند، باعث شــد تا جناح چپ 
که از ســال ۱۳۹۲ و پس از حوادث انتخابات ۸۸، در 
حال بازیابی خود بود با سرخوردگی حتی در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نتواند حضور موثری داشته 
باشد.حالا باید دید که آیا اصلاح طلبان برای انتخابات 
پیش رو برنامه مشخص و هماهنگی دارند یا خیر. چرا 
که برخی از آنان مانند سید مصطفی تاج زاده که در زندان 
به سر می برد، شرکت در انتخابات را در شرایط کنونی 
چندان ثمربخش نمی دانند اما از سوی دیگر چهره های 
میانه روتر آن ها مثل عارف هنوز به حضور در انتخابات 

و تغییر از طریق صندوق رای پایبندند.
در این میان شــاید مهم ترین نکته ای را که درباره 
انتخابــات و میل جریان های مختلف سیاســی برای 
حضــور در این عرصه وجــود دارد محمدرضا باهنر 
بیان کرد. این عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
و دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین که سابقه ۲۸ سال 
نمایندگی مجلس را در کارنامه دارد ۲۴ اردیبهشــت 
با اشــاره به اینکه »راهبردهــای رهبری انقلاب برای 
انتخابات اســفند در هر چهار حوزه سلامت، امنیت، 
مشارکت و رقابت به مسئولان حکومتی مرتبط است«، 
تاکید کرد: »اگر قرار است مشارکت بالا رود، باید فضای 
سیاســی باز باشد نه اینکه بگوییم رقبای ما را رد کنید 
چون ما می خواهیم انتخاب شــویم.« نکته باهنر یعنی 
فضای باز سیاسی و اجازه به جریان های مختلف برای 
حضور جــدی در انتخابات تقریبا بیان صریح تری از 
یادداشت عارف به حساب می آید و همان شاه کلیدی 
اســت که شاید بتواند قفل مشارکت بالای مردم را در 

انتخابات ۱۴۰۲ باز کند.

دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی ۱۰ ماه دیگر برگزار خواهد شد. انتخاباتی که هنوز تکلیف حضور برخی جریان های سیاسی
 و افراد شاخص در آن مشخص نیست اما تعدادی دیگر از سیاست مدارن از حالا خود را برای آن آماده می کنند.

جمع بندی ها نشــان می دهد امســال آرایــش انتخاباتی تغییــر خواهد کرد.« 
البتــه این کــه آرایــش انتخاباتی به چــه نحوی تغییــر خواهد کــرد هنوز 
مشــخص نیســت اما به نظر می رســد مشــارکت ۴۲ درصدی انتخابات ۱۳۹۸ 
و ۴۸ درصــدی انتخابــات ۱۴۰۰ و کنایه هــای اصلاح طلبان بــه اصولگرایان 
باعــث شــده تا آنــان هــم از برگــزاری انتخاباتــی رقابتی اســتقبال کنند.

سیاسی

زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

با صدای بلند گفتیم اینترنت حتی
 یک دقیقه هم برای هیچ کاری نباید قطع شود

ســرویس سیاســی- رئیس 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس دهم گفت: حمایت 
از توافــق موقت به معنی همراهی با 
پیشنهاد توافق موقت آمریکا نیست. 
آمریکایی ها ســعی می کنند در ازای 
یکسری از امتیازات محدود مثل پایان 
دادن به یکسری از مسدودسازی ها، 
فریز کردن برنامه هســته ای ایران و 
حداکثر کــردن نظارت ها، به توافق 

برسند که این کار ممکن نیست.
حشمت الله فلاحت پیشه رئیس 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی در مجلس دهم در پاسخ به این 
ســوال که مذاکرات برجام مدت زیادی اســت که متوقف شده است. آیا در 
شــرایط کنونی امکان احیای برجام وجود دارد و اگر این امکان هست با چه 
شــرایطی این اتفاق رخ خواهد داد، گفت: اعتقادم بر این است که بسیاری از 
ســرفصل های برجام منقضی شده و حتی سرفصل های باقی مانده هم دیگر 
ظرفیت توافق جدید را ندارد. بنابراین باید ســازوکار دیگری در پیش گرفته 
شود. البته تنها به شرطی متن سال گذشته برجام قابلیت احیا دارد که مصوبه 
کنگره را هم همراه داشــته باشــد. چون ایران با توجه به خروج ترامپ دیگر 
خودش را زیربار توافقی نمی برد که رئیس جمهور آینده این توافق را فســخ 

کند.
وی افزود: به طور طبیعی در شــرایط کنونی در ســال انتخابات اعضای 
کنگــره، به خصوص جمهوری خواه ها می دانند که این یک امتیاز برای بایدن 
و دموکرات ها اســت و این توافق صورت نمی گیرد. حداقل شــرایط کنونی 
این اســت که توافق پایداری بر سر برجام بین ایران و ایالات متحده صورت 
نمی گیرد. می ماند یک توافق موقت. توافق موقت توافقی است که دغدغه های 
دوطرف را رفع کند. یعنی دغدغه بازرســی طرف غربی و فریز بخشــی از 
برنامه  هسته ای ایران و در طرف دیگر برداشتن بخش عمده ای از تحریم های 
ایران و اموال مســدود شده  از جمله این موارد است. امکان شکل گیری یک 
توافق موقت می تواند این شــرایط را فراهم کند و دیپلمات ها مجبورند اگر 
می خواهند مذاکره انجام دهند، بر ســر این موضوع بحث کنند. در غیر این 
صورت همه چیز برای دولت بعد می ماند یا یک سازوکار سیاسی دولت جدید 

که طبیعتا مسائل جدیدی را می طلبد.
فلاحت پیشــه در پاسخ به این سوال که آمریکا بحث توافق موقت را به 
ایران پیشــنهاد داده بود که ایران این موضوع را نپذیرفت. به نظر شــما چرا 
آمریکا به توافق موقت نیاز دارد، گفت: آن موقع در توافق موقت، بحث شروط 
دو طــرف هم در جریان بود. آمریکایی ها می خواهند فعالیت های ایران فریز 
شود اما امتیاز زیادی به ایران ندهند، طبیعتا این توافق موقت برای ایران یک 
توافق پایدار به حســاب نمی آید، برگ برنده ایران موضوع هسته ای آن است 
و وقتی موضوع هسته ای فریز شود باید امتیازات زیادی از طرف آمریکایی ها 
به ایران داده شــود. لذا من معتقدم برسر همین توافق موقت هم آمریکایی ها 

باید هزینه های بیشتری بپردازند.
این تحلیل گر مســائل بین الملل در پاســخ به این ســوال که توافقات 
منطقه ای ایران با عربستان و امارات چه تاثیری بر پرونده برجام دارد؟ برخی 
تحلیلگران می گویند در توافق ایران و عربســتان، آمریکا می خواهد از طریق 
عربستان برگ برنده ای داشته باشد تا بتواند بار دیگر این بار از طریق عربستان 
با ایران مذاکره کرده و به توافق برسد، گفت: معتقدم هر طرفی در این توافق 
ســود خود را دنبال می کند. عربســتانی ها به دنبال این هستند که در بدترین 
شرایط چالش احتمالی بین ایران و آمریکایی ها و خودشان، حوزه کشورهای 
عربی را از آتش احتمالی دور کند؛ نقاط ضعف شــان در یمن و جاهای دیگر 

به گونه ای پوشانده شود.
وی افزود: وقتی وزیر اقتصاد اولین مقام ایرانی است که به عربستان سفر 
می کند یعنی ایران به دنبال منافع اقتصادی است. پیام واضح ایران به عربستان 
هم این موضوع است. یعنی از موضوع عربستان برای رفع تنگناهای تحریمی 
و جداســازی مناسبات منطقه ای از مناسبات جهانی استفاده می کند. معتقدم 
حتی دو طرف هم بیش از حد منتظر نمی مانند و ایران دلخوش به محاسبات 
تازه ای نیســت و ســعی می کند مناسبات تازه ای را شــکل دهد. برخلاف 
دوستانی که معتقدند توافق با عربستان و توافقات منطقه ای جایگزینی برای 
دیپلماســی جهانی اســت، من معتقدم که دیپلماسی جهانی لازم است چون 
همین توافقات هم اگر با تنش زدایی جهانی همراه نشود، نتیجه عملیاتی ندارد 

و ایران سود توافقاتش را نخواهد برد.
فلاحت پیشــه در پاسخ به این سوال که چه سناریوهای دیگری می توان 
در برابر ایران با طرف غرب و آمریکا متصور شــد که به توافق برســند. آیا 
راهــکار و برنامه دیگری بــرای حل پرونده برجام وجــود دارد، گفت: در 
شرایط کنونی فقط یک توافق موقت می تواند کارگشا باشد. توافق موقتی که 

دغدغه های متقابل را حل کند و فقط به سود یک طرف تمام نشود.
وی در پاســخ به این ســوال که اخیرا برخی از مســئولان ایران اعلام 
کردند که ما حاضر هســتیم به متن توافق سال ۲۰۱۵ بازگردیم. امکان رجوع 
بــه آن متن وجود دارد، گفت: معتقدم هــدف و نگرش این صحبت داخلی 
بود نه خارجی. چون واقعا امکان بازگشــت به توافق گذشــته فراهم نیست. 
ضمــن اینکه آن توافق بــدون مصوبه کنگره توافق پایداری هم نخواهد بود. 
ولی به نظرم، مســئولان مذاکراتی ایران خیلی از فرصت ها را از دست دادند. 
تحلیل های آنها مانند زمســتان سخت با شکست مواجه شد. الان دوباره این 
موضوع را مطرح کردند. توافقی که یکسال و نیم پیش می توانست رخ دهد و 
در طول یکسال و نیم گذشته خیلی منافع، نصیب کشور شود، گرفتار یکسری 

اشتباهات تحلیلی شد.
این نماینده پیشــین مجلس افزود: الان توافقــات پایدار را فقط زمانی 
می شود انجام داد که عملا دولت بعدی آمریکا این توافق را رتق و فتق کند که 
روند فعلی، مسیر این توافق را سخت کرده است. اما حمایت از توافق موقت 
به معنی همراهی با پیشــنهاد توافق موقت آمریکا نیســت. آمریکایی ها سعی 
می کنند در ازای یکســری از امتیازات محدود مثل پایان دادن به یکســری از 
مسدودسازی ها، فریز کردن برنامه هسته ای ایران و حداکثر کردن نظارت ها، 
به توافق برســند که این کار ممکن نیســت. من معتقدم، آمریکایی ها برای 

توافقات موقت باید امتیازات بیشتری را بپردازند.
فلاحت پیشه در پاســخ به سوالی درباره روابط ایران و آژانس با وجود 
وضعیــت فعلی برجام گفت: ایران از همــکاری با آژانس دو هدف را دنبال 
می کند؛ یکی از آنها تنش زدایی اســت، یعنی تلاش می کند آژانس به بهانه ای 
برای تنش تبدیل نشــود. دوم اینکه ایران مابه ازای سیاســی را می پذیرد. زیرا 
همیــن  که با نظارت هــای جدید توافق می کند، یعنی کار سیاســی صورت 
می پذیرد و مابه ازای سیاســی می خواهد که ایــن از طرف غربی ها صورت 
نگرفت و طبیعتا مناســبات ایران و آژانس را در همین ســطح حفظ می کند. 
انتظار آژانس پذیرش بازرســی های پروتکل های الحاقی  اســت که خلاف 
مصوبــه مجلس یازدهم به حســاب می آید. اما طبــق همان مصوبه و اصول 
دیپلماسی باید امتیازاتی داده شود. آژانس نمی تواند از ایران امتیازاتی بگیرد اما 
قرار است امتیازات سیاسی از محل فعالیت آژانس و همکاری اش با قدرت ها 

هم نصیب ایران نشود.
وی در پاسخ به این سوال که مشکلات ایران با آژانس به چه شکلی قابل 
حل اســت، گفت: مساله ما با آژانس بخشی از مساله اصلی کلی است. ایران 
در حدی که بهانه زدایی کرده و پرونده به شورای امنیت نرود، باید کار خود 

را ادامه دهد اما بعد از آن باید مذاکرات سیاسی  هم شکل بگیرد.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس دهم:

در شرایط کنونی فقط توافق موقت 
می تواند کارگشا باشد

سرویس سیاسی-وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: وزارت آموزش و پرورش، وزارت 
علوم و سازمان سنجش به این سمت پیش می روند 
که از ابزارهای نوینی که برای کشــف تقلب وجود 
دارد، اســتفاده کنند تا ما مجبور نشویم اینترنتی که 

زندگی مردم به آن وابسته است را قطع کنیم.
عیســی زارع پور، درباره مطرح شــدن قطعی 
اینترنــت در روزهای برگــزاری آزمون ها و کنکور 
و طرح این ســوال که آیا نمی توان از دســتگاه های 
قطع کننــده اینترنت در خــود حوزه های امتحانی 

اســتفاده کرد، گفت: تصمیم  درباره این که اینترنت 
قطع شود یا نشود در شورایی گرفته می شود، ما نظر 
تخصصی مان را هم در آن شورا گفتیم، با صدای بلند 
هم گفتیم در رسانه ها هم گفتیم که اینترنت حتی برای 
یک دقیقه برای هیچ کاری نباید قطع شود؛ مخصوصا 
بــرای برگزاری آزمون، مخصوصا برای  آزمونی که 
قرار اســت ۱۰ الی ۱۱ روز برگزار شــود. خبری به 
نقل از یکی از مسئولان بیرون آمد مبنی بر اینکه قرار 
است اینترنت ۱۰ الی ۱۱ روز ولو به مدت ۳۰ دقیقه 
قطع شود که به رسانه ها گفتند ۱۱ روز قطع می شود 
که ما به شدت واکنش نشان دادیم و گفتیم این راهش 
نیســت، در حال حاضر فناوری هایی وجود دارد که 
بدون اســتفاده از شبکه »ســلولار«، از »بلوتوث« و 
 )Radio Frequency( ،»وای فــای دایرکــت«
»تکنولوژی  های RF« می شــود استفاده کرد. یعنی 
بدون استفاده از شبکه سولار که ما بخواهیم اینترنت 
را قطع کنیم می توان به شکل مستقیم ارتباط را برقرار 

کرد.وی تاکید کرد: راه اساســی و اصولی این است 
که حوزه های امتحانی را به دستگاه های آشکاریاب 
و جمــر مجهز کنند  که هر ســیگنالی چه »شــبکه  
ســولار« بود، چه »شبکه وای فای« و چه »بلوتوث« 
و ده هــا تکنولوژی که وجود دارد و از شــبکه های 
سولار استفاده نمی کنند، همان جا مشخص شود. ما 
پیشــنهادمان به دوستان این بود و حاضر هم هستیم 
کمک کنیم.زارع پور اظهار داشــت: به دوستان هم 
گفتیم حاضریم مشاوره فنی بدهیم که این کار درحال 
انجام است و این رویه در حال اصلاح است، هم در 
وزارت آمــوزش و پرورش، هم در وزارت علوم و 
سازمان سنجش دارند به این سمت پیش می روند که 
از ابزارهای نوینی که برای کشف تقلب وجود دارد، 
استفاده کنند که ما مجبور نشویم اینترنتی که زندگی 
مردم به آن وابســته اســت را قطع کنیم. ما به شدت 
مخالف هســتیم و نظر تخصصی وزارت ارتباطات 

این است که اینترنت نباید قطع شود.

سیدیاسر جبرائیلی، فعال سیاسی اصولگرا و رییس مرکز نظارت راهبردی 
مجمع تشخیص مصلحت نوشت: آقای رییسی بزرگوار وعده نصف شدن نرخ 
تورم خاطرتان هســت؟ نصف عمر دولت شما گذشت و رکورد ۳۰ ساله تورم 
در سال مهار تورم شکست. این وضع برخلاف ادعای حسن روحانی نتیجه بی 
برجامی نیست . ما در تجارت خارجی که موضوع تحریم است رکورد زدیم. ریلِ 

اقتصاد را عوض نکنید، روزهای تلخی در پیش است.

علی سلاجقه درباره بازداشت ۲ نفر از مدیران سازمان حفاظت محیط زیست 
و آخرین روند رســیدگی به پرونده این افــراد گفت: یکی از مواردی که دولت 
مردمــی و انقلابی به آن واقعا توجه ویژه دارد بحث فسادســتیزی در همه ابعاد 
است؛ چه از جنبه مسائل مادی و چه موارد دیگر بسیار به این قضیه اهتمام جدی 
دارد.  رئیس سازمان محیط زیست که با ایلنا گفت و گو می کرد تاکید کرد: سازمان 
محیط زیست هم به تبعیت از چارچوب دولت بر این مسائل نظارت جامع دارد، 
بحثی که مطرح شد در خصوص یک دستگاه شبهه هایی ایجاد شده بود ۲ نفر از 
مدیران میانی ما را احضار کردند و پرونده تشکیل دادند و هیچ جرمی تا الان نبوده 
است.  وی خاطرنشان کرد: این مدیران آزاد هستند و جرمی برای شان اثبات نشده 
است پرونده در دست بررسی است و به ما هم چیزی اعلام نکرده اند و امیدواریم 

ان شاالله این اتفاقات فقط در فاز شبهه باشد و هیچ اتفاقی نیفتد.

همزمان با افزایش تنش لفظی میان مقام های تهران و طالبان در مورد حقابه 
رود هیرمند، عبدالغنی برادر معاون اقتصادی نخست وزیر و عبداللطیف منصور، 
وزیر آب و انرژی طالبان کار ساخت کاناهای بند بخش آباد در فراه رود را برای 
آبیاری زمین های کشــاورزی در ولایت فراه افتتاح کرده است. فرارود به حوزه 
آبریز هیرمند در نزدیکی مرز با ایران می ریزد. آقای برادر در مراسم افتتاحیه گفت: 
»بند بخش آباد یک پروژه مهم و حیاتی برای ولایت فراه اســت و ما در تکمیل 
این پروژه در کنار مردم فراه هستیم. ما این قول را فقط در حرف نه بلکه در عمل 
با اخلاص فراوان انجام خواهیم داد.« او این پروژه را در جهت حل مشــکلات 
دانســت و گفت که »باید ســال گذشته تلاش می کردیم تا امسال آب این سد را 

ذخیره کنیم و هدر نرود.« 

محمد جواد آذری جهرمی گفت : تلاش های دولت برای تامین مخارج اداره 
کشور از محل افزایش نرخ حامل های انرژی باعث فاجعه آبان ۹۸ شد و پس از 
آن ضایعه غیرقابل جبران شهادت حاج قاسم عزیز بر شدت یافتن فشار ها بر ایران 
افزود. شاید فاجعه شلیک به هواپیمای اوکراینی، ضربه نهایی به سرمایه اجتماعی 
بود و مجموع این شرایط باعث شد تا دولت در سال های پایانی شرایط مناسبی را 
تجربه نکند. اینکه چه شد شرایط به آن وضعیت رسید، موضوع مهمی است، اما 
واقعا از دید مردمی که با شور اشتیاق در سال های ۹۲ و ۹۶ با همه وجود از دولت 
تدبیر و امید حمایت کرده بودند، دلیل مهم نبود، آن ها با سفره کوچکتر مواجه بودند 
و این ها را از کسی طلب می کردند که به او رای داده بودند. اما دولت آقای رییسی 
زمانی بر ســرکار آمد که جریان موسوم به انقلابی با شعار مجلس قوی، مجلس 
را در اختیار گرفته بودند. شعارهایی، چون گره نزدن اقتصاد کشور به برجام سر 
می دادند و به صورت پررنگ ادعا داشــتند که ۸۰ درصد مشکلات کشور از سو 

مدیریت های داخلی است.

نماینده مجلس شورای اسلامی از زندگی ۳ میلیون خانوار زیر خط فقر مطلق 
خبر داد. بهروز محبی گفت: تعداد خانوارهایی که دارای توانمندی بالا هســتند 
نیز در کشــور زیاد داریم و ضریب جینی در کشور نشان می دهد با این اختلافی 
که ایجاد شده، عده ای واقعا توانمند هستند، به طوری که چندین میلیون کارت 
در ایران داریم که تراکنش مالی آن ها بیش از یک و نیم میلیارد تومان است.محبی 
گفت: متاسفانه قریب به ۲۰ میلیون نفر در کشور در شرایط مساعدی نیستند که 
حدود ۳ میلیون خانوار بوده و دچار فقر مطلق هستند که این آمار در سامانه رفاه نیز 
مشخص است و باید به این افراد کمک جدی و اساسی شود، اما تعداد خانوارهایی 
که دارای توانمندی بالا هستند نیز در کشور زیاد داریم و ضریب جینی در کشور 
نشان می دهد با این اختلافی که ایجاد شده، عده ای واقعا توانمند هستند، به طوری 
که یعنی چندین میلیون کارت در ایران داریم که تراکنش مالی آن ها بیش از یک 

و نیم میلیارد تومان است.

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان و سرپرست سفارت کشورمان 
با بیان این که در مدت یک ماه طالبان باید حقآبه را به ایران دهد، اظهار داشت : اگر 
آب باشد و طالبان ندهد برای ایران حجت تمام است که این مساله جزو حقوق 
ملت بوده و چگونه باید عمل کند. حســن کاظمی قمی درخصوص پرداختن 
حقآبه هیرمند از سوی هیات حاکمه افغانستان گفت: اگر طالبان به آنچه می گویند 
آب، باید در چارچوب معاهده ۱۳۵۱ بدهند، اما اگر آبی وجود داشــته باشــد و 
ندهند باید پاسخگوی ندادن آن باشند. وی تصریح کرد: مقامات طالبان می دانند 
اگر بخواهند در این کشــور یک حکومت با ثبــات و قوی که در بردارنده همه 
نمایندگان مردم باشــد و این کشــور به سمت ساخت، ثبات، استقلال، تمامیت 
ارضی و شکوفایی برود باید تعامل سازنده با همسایگان داشته باشند، لذا این را 
متوجه این قصه هستند. سرپرست سفارت ایران در افغانستان همچنین بیان کرد: 
این که اگر طالبان، آب باشد و ندهند برای دولت جمهوری اسلامی ایران آن وقت 
حجت تمام اســت که این مساله جزو حقوق اساسی ملت ایران است و چگونه 
باید عمل شود. کاظمی قمی درباره این که در چه بازه زمانی باید این اتفاق بیافتد، 

گفت: باید در طول یک ماه اتفاق افتد.

نماینده تبریز در مجلس شــورای اســلامی از احتمــال معرفی »رضامراد 
صحرایی« به عنوان وزیر آموزش و پرورش خبر داد. حجت الاسلام سیدمحمد 
رضا میرتاج الدینی اظهار کرد: طبق شــنیده ها قرار است آقای صحرایی به عنوان 
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش به مجلس معرفی شود. وی توضیح داد: اخیرا 
اعضای کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس نشستی در تبریز با آقای صحرایی 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش داشتند که برداشت و شنیده ها حکایت از 
این دارد که دولت ایشان را به زودی برای وزارت آموزش و پروش معرفی می کند.

اخیرا آقامیری سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به واردات مرغ 
از ترکیه بیان کرد: زمانی که سفره مردم در حال جمع شدن باشد هرکاری امکان 
باشــد انجام می دهیم، وقتی کاهش مرغ وجود داشــته باشد و مرغدار مرغ را با 
قیمــت مصوب توزیع نمی کند قطعا مرغ از ترکیه وارد می کنیم و به نفع و ضرر 
مرغــدار توجهی نداریم چراکه مرغدار هم به ضرر مردم توجه نمی کند. جلیل 
رحیمی جهان آبادی نماینده مجلس در واکنش به خبر واردات مرغ از ترکیه در 
توییتر نوشت: جناب آقامیری سرپرست موقت وزارت جهاد کشاورزی، اگر ارز 
داری کــه از ترکیــه مرغ وارد کنی بده همان ارز را به تولید کننده داخلی خوراک 
وارد کنه راهبرد ملی امســال رشد تولید و مهار تورم است نه ورشکست نمودن 
تولید کننده داخلی و ریختن ارز به جیب دلالان حتما رای اعتماد هم میخوای از 

خانه ملت درسته؟
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